
PROTOKÓŁ Nr XVI/2019 
z sesji Rady Gminy Skąpe 
z dnia 20 grudnia 2019 r. 

 
 

Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz otworzył o godzinie 1200 obrady XVI sesji Rady 
Gminy Skąpe. Przywitał zebranych radnych, Wójta Zbigniewa Wocha, Skarbnika Gminy 
Brygidę Sewohl oraz przybyłego na posiedzenie sołtysów. Stwierdził, że na stan 15 radnych 
obecnych jest 11 osób (nieobecni: radna Grażyna Świątczak, radna Ewa Kasprzak, radny 
Krzysztof Niemyt, radny Tomasz Roskowiński - lista obecności w załączeniu), więc podjęte 
uchwały będą miały moc obowiązującą. Następnie zaproponował, aby do przesłanego 
porządku obrad na prośbę Wójta wprowadzić do pkt 4 podpunkty e) i f) dot. Podjęcia uchwał 
w sprawie: 
e) udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego, 
f) opłaty prolongacyjnej. 

Ponieważ więcej zmian nie zgłoszono, Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie przyjęcie 
zmiany w porządku obrad. W wyniku głosowania zmiana porządku została jednogłośnie 
przyjęta (protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu) i porządek 
przedstawia się następująco: 
1. Otwarcie obrad sesji. 
2. Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2020: 

1) odczytanie projektu uchwały budżetowej na rok 2020; 
2) odczytanie opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze o przedłożonym projekcie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2020 wraz 
z uzasadnieniem; 

3) odczytanie opinii komisji stałych; 
4) wniesienie autopoprawek do projektu uchwały, dyskusja i ich przegłosowanie; 
5) głosowanie nad projektem uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2020. 

3. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe 
na lata 2020-2030: 
1) odczytanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Skąpe na lata 2020-2030; 
2) odczytanie opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze o przedłożonym projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Skąpe na lata 2020-2030, 

3) odczytanie opinii komisji stałych, 
4) wniesienie autopoprawek, dyskusja i ich przegłosowanie; 
5) głosowanie nad projektem uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Skąpe na lata 2020-2030. 
4. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2019 rok, 
b) o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Skąpe na lata 2019-2030, 
c) ustalenia wykazu wydatków niewygasających z upływem roku budżetowego 2019, 
d) o zmianie uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek opłat za zajęcie pasa 

drogowego oraz umieszczanie urządzeń w pasie drogowym dróg gminnych, 
e) udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego, 
f) opłaty prolongacyjnej. 

5. Interpelacje i zapytania radnych. 
6. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie. 
7. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
8. Wolne wnioski i informacje. 
9. Przyjęcie planów pracy stałych Komisji Rady Gminy Skąpe i Rady Gminy Skąpe na 2020 r. 
10. Przyjęcie protokołu XV sesji Rady Gminy Skąpe. 
11. Zamknięcie obrad. 
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Przed przystąpieniem do realizacji porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz 
Kuźmicz poprosił wszystkich o powstanie i uczczenie minutą ciszy pięciu młodych osób, ofiar 
przerażającej katastrofy komunikacyjnej, jaka miała miejsce na terenie gminy Skąpe.  
 
Ad. 2 
1) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała treść projektu uchwały w sprawie uchwalenia 

budżetuj Gminy Skąpe na rok 2020 r. 
2) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała treść opinii składu orzekającego Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o przedłożonym projekcie uchwały budżetowej 
Gminy Skąpe na rok 2020 wraz z uzasadnieniem (w załączeniu). 

3) Przedstawiciele stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie Komisji 
o projekcie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2020 nie wnosząc do niego uwag 
(w załączeniu). 

4) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl poinformowała, że z autopoprawkami do projektu 
uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2020 rok radni zostali zapoznani na posiedzeniu 
komisji. 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zauważył, ze dyskusja nad budżetem także 
odbyła się na posiedzeniach komisji. Zwrócił uwagę, że z roku na rok budżet staje się 
trudniejszy do uchwalenia. Ze wzrostem kosztów szczególnie w oświacie wiążą się 
mniejsze środki na realizację inwestycji w miejscowościach. Zdaniem Przewodniczącego 
Rady budżet jest optymalny. 
Wójt Zbigniew Woch potwierdził, że budżet jest mniej optymistyczny niż poprzednie.  
Sytuacja finansowa nie jest taka jakiej byśmy sobie życzyli, ale nie jest też aż tak zła. 
Wydatki majątkowe zaplanowane wyniosą niemalże 8 mln zł i na tyle też zaplanowaliśmy 
inwestycje. Tak naprawdę nie wiadomo czy uda się je wszystkie zrealizować, bo jest to 
uzależnione od możliwości pozyskania środków zewnętrznych. W przypadku inwestycji 
kanalizacyjnej w Niekarzynie  po wstępnej pocenie wniosków wiemy, że nasz znalazł się 
na 1 miejscu na liście rezerwowej, czyli jesteśmy na 36 pozycji i uważa, że mamy duże 
szanse  na uzyskanie dofinansowania po końcowej ocenie wniosków. Z kolei w przypadku 
inwestycji budowy świetlicy wiejskiej w Łąkiem w styczniu będziemy ubiegać się 
o dofinansowanie. Poza tymi planujemy także inwestycje wspólnie ze Starostwem 
Powiatowym i własne: 

− budowa chodników w gminie; 

− przebudowa ul. Zabużańskiej w Ołoboku – szacowana wartość inwestycji ok. 1 mln 
zł; 

− remont drogi prowadzącej do ośrodków wypoczynkowych w Niesulicach – obecnie 
jesteśmy na etapie komunalizacji tej drogi. Wspólnie z Lasami Państwowymi 
uzgodniony został współudział finansowy w wysokości po 200 tys. zł. Okazuje się 
jednak, że koszt inwestycji będzie wyższy i może wynieść ok. 600 tys. zł więc 
konieczne jest spotkanie i ponowne przedyskutowanie kwestii finansowych; 

− kontynuacja budowy nowych punktów świetlnych – na 2020 r. zmniejszyliśmy 
zabezpieczenie finansowe do kwoty 50 tys. zł. Aktualnie trwa budowa punktów 
świetlnych i jeśli pogoda będzie sprzyjać, to może w styczniu uda się dokończyć 
inwestycje. Postulatów dot. nowych punktów świetlnych jest coraz mniej; 

− budowa szatni sportowej przy boisku w Pałcku  szacowany koszt ok. - 150 tys. zł; 

− kwota ok. 350 tys. zł przeznaczona jest na fundusz sołecki – Wójt rekomenduje, aby 
zdecydowana część wydatków przeznaczana była na wydatki majątkowe, 
podnoszące estetykę lub bezpieczeństwo miejscowości. 

Niestety obserwujemy, że moc inwestycyjna budżetów słabnie. Kiedyś udawało się 
generować oszczędności na poziomie 1,5 – 2 mln zł na zadania inwestycyjne, a koszt 
budowy kanalizacji wynosił ok. 2 mln zł. Dzisiaj zostaje nam kwota ok. 300 tys. zł. Gdyby 
nie to, że dzięki oszczędnemu gospodarowaniu środkami publicznymi mamy dodatkowe 
środki np. na wkład własny inwestycji, niewiele moglibyśmy wykonać. Taka sytuacja 
w głównej mierze wynika z rosnących kosztów funkcjonowania oświaty, które na 2020 r. 
wynoszą w naszej gminie ok. 8 mln zł. Zjawisko takie dotknęło wszystkie znane Wójtowi 
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samorządy i dzisiaj wszyscy maja podobne dylematy. Ponadto wzrosły koszty kupowania 
usług dla mieszkańców: odpady, woda, kanalizacja, energia podrożały niewspółmiernie 
do tego co państwo z własnego budżetu oferuje mieszkańcom. 
Na zakończenie Wójt podkreślił, że uchwalony dzisiaj budżet gminy na 2020 r. nie będzie 
dokumentem ostatecznym. W trakcie roku będzie on ulegał zmianom. W zależności od 
możliwości pozyskania dofinansowania, będziemy podejmowali dyskusje na temat 
możliwości realizacji inwestycji. Wójt podziękował radnym za to, że udało się osiągnąć 
kompromis podczas dyskusji na temat budżetu.  
Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad przyjęciem 
autopoprawki do projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Skąpe na 2020 
r. W wyniku głosowania autopoprawka została jednogłośnie przyjęta (11  głosów „za”, 
0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących się”) a protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 

5) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą 
w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Skąpe na 20 rok. W wyniku głosowania uchwała 
Nr XVI/125/2019 została jednogłośnie podjęta (11  głosów „za”, 0 „przeciw”, 
0 „wstrzymujących się”) i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (protokół 
z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu). 

 
Ad. 3 
1) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała treść projektu uchwały w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 2020-2030.  
2) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała treść opinii składu orzekającego Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o przedłożonym projekcie uchwały w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 2020-2030 (w 
załączeniu). 

3) Przedstawiciele stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie Komisji 
o projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Skąpe na lata 2020-2030 nie wnosząc do niego uwag (w załączeniu). 

4) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl poinformowała, że z autopoprawkami do projektu 
uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 
2020-2030 radni zostali zapoznani na posiedzeniu komisji. 
Wójt podkreślił, że Wieloletnia Prognoza Finansowa jest wypadkową uchwały budżetowej. 
Dodał, że ma nadzieję, że w następnych latach do Wieloletnich Prognoz Finansowych 
inwestycje będą dopisywane a nie wykreślane.  
Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad przyjęciem 
autopoprawki do projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Skąpe na lata 2020-2030. W wyniku głosowania autopoprawka została 
jednogłośnie przyjęta (11  głosów „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących się”) a protokół 
z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

5) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą 
w sprawie w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 
2020-2030. W wyniku głosowania uchwała Nr XVI/126/2019 została jednogłośnie podjęta 
(11  głosów „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących się”) i stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu). 

 
Ad. 4 
a) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projekt uchwały o 

zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2019 rok. 
Przedstawiciele stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat ww. projektu uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XVI/127/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu). 
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b) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały o 
zmianie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe 
na lata 2019-2030. 
Przedstawiciele stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat ww. projektu uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XVI/128/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu). 

c) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały w 
sprawie ustalenia wykazu wydatków niewygasających z upływem roku budżetowego 
2019. 
Przedstawiciele stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat ww. projektu uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XVI/129/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu). 

d) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały o 
zmianie uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek opłat za zajęcie pasa drogowego 
oraz umieszczanie urządzeń w pasie drogowym dróg gminnych. 
Przedstawiciele stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat ww. projektu uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XVI/130/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu). 

e) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały w 
sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego. 
Przedstawiciele stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat ww. projektu uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XVI/131/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu). 

f) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały w 
sprawie opłaty prolongacyjnej. 
Przedstawiciele stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat ww. projektu uchwały. 
W wyniku głosowania uchwała Nr XVI/132/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu). 

 
Ad. 5 
 Radni nie zgłosili interpelacji ani zapytań. 
 
Ad. 6 
 Sołtys sołectwa Rokitnica wniósł, aby gmina wystosowała apel do kół łowieckich oraz 
nadleśnictw z prośbą, aby miejsca odławiania dzików były lokalizowane w większych 
odległościach od dróg publicznych. Pogłowie dzików jest tak duże, że nie ma dnia żeby 
mieszkańcy nie czuli się zagrożeni. Wielu z nich wraca późno z pracy, jest już ciemno, 
a spłoszone zwierzęta  wchodzą na drogi.  
 Wójt podziela obawy sołtysa i odpowiedni apel prześle do nadleśnictw i kół łowieckich.  
 
Ad. 7 
 Ponieważ od poprzedniej sesji nie minęło wiele czasu sprawozdanie z działalności 
Wójta zostanie przedstawione na następnej.  
 
Ad. 8 
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 Radny Karol Dauksza serdecznie zaprosił wszystkich na 4 stycznia na godz. 1400 do 
kościoła w Radoszynie gdzie odbędzie się Kolędnica. Z kolei na 12 stycznia do Ciborza gdzie 
nad jeziorem podczas finału WOŚP będzie wspólne morsowanie.  
 Wójt Zbigniew Woch zaapelował do mieszkańców gminy o ograniczenie do minimum 
stosowania petard hukowych, ewentualnie do czasu bezpośrednio przez i po nadejściu 
nowego roku. Nie ma możliwości wprowadzenia zakazu, ale apeluje o empatię 
i wyrozumiałość dla innych.  
 Na zakończenie Wójt poinformował, że na kanwie projektu uchwały w sprawie 
przekształcenia Szkoły Podstawowej w Niekarzynie  w Szkołę Podstawową w Radoszynie 
uczestniczył w spotkaniu, jakie miało miejsce właśnie w Niekarzynie. Dla niego zrozumiałym 
może być niezadowolenie części mieszkańców. Otrzymał informację, że to dzieci mają chodzić 
po domach i zbierać podpisy poparcia  przeciwko planom gminy.  Jeśli jest to prawdą, to 
apeluje aby tego nie rozbić. Nie ma nic gorszego od włączania dzieci w sprawy dorosłych. 
Tworzy to wśród dzieci podziały, bo jedne chcą przeniesienia szkoły a inne nie. Jeśli komunikat 
ten nie jest prawdziwy, to apel jest bezpodstawny. 
 
Ad. 9 
 Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał, czy do przedłożonych radnym  planów 
pracy stałych Komisji Rady Gminy Skąpe i Rady Gminy Skąpe na 2020 r. ktoś chciałby 
wprowadzić zmiany. Ponieważ zmian nie zgłoszono Przewodniczący poddał pod głosowanie 
ich przyjęcie. W wyniku głosowania plany pracy na 2020 r. zostały przyjęte jednogłośnie 
i stanowią załączniki do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 10 
 Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał czy do przesłanego radnym projektu 
protokołu z XV sesji ktoś chciałby wnieść zmiany. Ponieważ zmian nie zgłoszono, 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. W wyniku głosowania protokół został przyjęty 
jednogłośnie (protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu). 
 
Ad. 11 
 Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zamknął 
XVI sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 1300. 
 
 
        Przewodniczący Rady Gminy 
 
         Mariusz Kuźmicz 
Protokołowała: Ilona Zalisz 
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